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Kaple Panny Marie Pomocné
Všichni jsme věřili, že mokré zdi po čase vyschnou. I když hasiči 
každé jaro otevírají horní okna kaple a pan Steiner chodí poctivě 
větrat, k žádné větší změně nedošlo. K vysychání dochází pouze 
v horní části objektu, ale podlaha a spodní zdivo stále vykazuje 
stejnou vlhkost, jako před rekonstrukcí. Pískovcová podlaha je 
nasáklá vodou bez známek jakéhokoli zlepšení. Co vlastně může 
způsobovat tak značnou vlhkost kaple?  Na severní a jižní straně 
byly vyhloubeny zkušební sondy a obec zajistila prověření spod-
ní vody. Ukázalo se, že kaplí protéká 6 pramenů v různých hloub-
kách a protínají se skoro uprostřed naší kaple. Dnes nevíme, proč 
zrovna na tomto místě byla kaple vystavěna, ale vše nasvědčuje-
tomu, že místo má svoji symboliku. Mnoho kostelů a kaplí vzni-
ká právě na místě pramenů. 

Havarijní stav našich vrtů, zejména vrtu H1. 
Vrt H1 je jediným zdrojem pitné vody pro Chlumčany. Jeho zbor-
cení by mělo pro obyvatele Chlumčan nedozírné následky. Firma 
ELIGEO vypracovala projekt, který řeší vybudování průzkumné-
ho 45 metrů hlubokého vrtu, umístěného v prostoru ochranného 
pásma vodních zdrojů I. stupně stávajícího vrtu HV-1. Po ověření 
vrtu čerpací zkouškou bude vrt zapojen do vodárenské soustavy 
obce. 

Posunutý ukazatel rychlosti
Jistě jste si všichni, co přijíždíte od Plzně, všimli posunutého 
ukazatele rychlosti. Mnozí řidiči se snaží jezdit ohleduplně a 
v souladu s přikázanou rychlostí, ale „rozmohl se nám tu jeden 
nešvar“, a to nebezpečně rychlá jízda směrem z obce. Rychlá jíz-
da je riskantní v obou směrech. 

Obnovení Kostelní cesty
S městem Dobřany jsme uzavřeli smlouvu o spolupráci o obnove-
ní původní Kostelní cesty. Cesta se jistě stane pro všechny cílem 
příjemných procházek.

Kompostéry
Na poslední informaci určitě čekají všichni ti, kteří si zamluvili 
kompostéry. I když jsme měli první přislíbené koncem léta, po-
dařilo se pro nás získat celou dodávku již teď. Kompostéry budou 
vydávány během měsíce června.

Testování na bývalém obecním úřadě
Pravidelně každé pondělí od 7. 00 hod do 9.00 hod zajistila Obec 
bezplatné PCR testy pro občany.

Už úřadujeme v novém obecním úřadě.
Poslední týden v květnu byl ve znamení stěhování obecního úřa-
du. Stěhovali jsme vlastními silami. Všichni museli přiložit ruce 
k dílu, ale vynaložená námaha se vyplatila. Však se přijďte po-
dívat.

ZPRÁVA STAROSTKY
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Mgr. Vladimíra Štejrová
starostka obce



01.15/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje ověřovatele zápisu za-
stupitele pana Pavla Veita a zastupitele pana Stanislava Dvořáka 
a určuje zapisovatelku zápisu paní Ing. Ivanu Zieglerovou.

02.15/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje upravený program 
15. zasedání zastupitelstva. 

06.15/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje pořadník pro přidělo-
vání obecních bytů.

07.15/2021
Zastupitelstvo obce schvaluje Chlumčany uzavření Smlouvy 
o dílo na akci „Projektová dokumentace pro provedení stavby 
na akci: Zázemí pro fotbalisty – Sportovní areál Chlumčany“, 
cena celkem 686.000,-Kč bez DPH, zajištěnou společností PRO-
JECTSTUDIO 8, IČ: 26395606, se sídlem Pod Všemi svatými 4, 301 
64 Plzeň.

08.15/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje uzavření Smlouvy o 
dílo na akci: Dokumentace pro společné územní a stavební ří-
zení (DUR+DSP) „Změna dokončení stavby – Stavební úpravy 
KD Chlumčany“, cena celkem 1.895.000,-Kč bez DPH, od společ-
nosti Ateliér Kosnar S.R.O., IČ: 03926397, se sídlem Na Lučinách 
2535/1, 130 00 Praha 3.

10.15/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje akci Den Chlumčan 
2021 v celkové hodnotě 561.021,75,-Kč bez DPH, zajišťovanou 
společností 4PRO, IČ: 02615436, se sídlem náměstí Míru 2363/10, 
Jižní Předměstí, 301 00 Plzeň.

09.15/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany souhlasí s dokumentací na akci: 
Dokumentace pro společné povolení stavby (DUSP) „MK Nové 
Sídliště“, zpracovanou společností BOULA IPK s.r.o., 
IČ: 28035461, se sídlem Goldschneiderova 2925/3, 301 00 Plzeň.

03.15/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí informaci 
o kontrole usnesení z předchozího zasedání zastupitelstva obce 
Chlumčany.

04.15/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí zprávu starostky 
obce Chlumčany.

05.15/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí zprávu o činnos-
ti Rady obce Chlumčany v mezidobí.

11.15/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí zprávu Finanč-
ního výboru obce Chlumčany. 

USNESENÍ Z 15. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
Obec Chlumčany |22. dubna 2021

Schvaluje
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Souhlasí

Bere na vědomí

INFORMACE Z OBCE
Obecní les
Něco málo k obecnímu lesu. Termínově 
jsme tam hořeli s odstraněním klestu po 
těžbě kůrovce. Bohužel jsme doplatili na 
plané sliby skupiny lidí s veřejně prospěš-
nými pracemi. Určitě je to pro nás poučení 
do budoucna. Na neděli 25. dubna jsme do-
mluvili dobrovolnou brigádu pro nejpočet-
nější chlumčanské spolky k této nápravě. 
Osloveni byli naši sportovci a hasiči. Při dal-
ší možné příležitosti vyzveme také ostatní  
a budeme rádi, pokud se přidají. Počasí bylo 
krásné a odvedla se spousta práce. Všem zú-
častněním velké díky.

Stanislav Dušek
místostarosta



V předchozích vydáních jsme Vás informovali 
o odstranění trafiky ze sídliště z ulice Boženy 
Němcové. Na tomto místě došlo v posledních 
dnech ke zpevnění povrchu zámkovou dlaž-
bou a to proto, aby zde mohl být umístěn pří-
střešek pro odpadové kontejnery, které budou 
přesunuty z chodníku před prodejnou COOP. 
Kontejnerová stání jsou často přehlížena, ni-

koli však v Chlumčanech. Některá již existující 
stanoviště byla vybudována pro určitý počet 
nádob, jejichž kapacita v současnosti již nedo-
stačuje nebo je ve špatném technickém stavu. 
Obec se rozhodla, že postupně investuje v ně-
kterých lokalitách do budování kontejnero-
vých hnízd. První budete moci shlédnout zde, 
druhé se již plánuje u hřbitova. 

Letní akce
Jak budou letos vypadat letní akce? Jedná se o 
pouť, kino a tradiční „Den Chlumčan“. Po roce 
se uskutečnila naše pouť, zbylé dvě akce jsou 
termínově a obsahově zajištěné. Jejich uspo-
řádání je závislé pouze na hygienické situaci 
kolem pandemie COVID-19. Pojďme si společ-
ně přát, ať se nám všem životy vrátí konečně 
už do normálu a můžeme si akce bezstarostně 
užít.

Stanislav Dušek
místostarosta

Stanislav Dušek
místostarosta

Stanislav Dušek
místostarostaNový kabát v ulici Boženy Němcové

dostane místo pro kontejnery

Ing. Ivana Zieglerová
OÚ

Akce „Ukliďme 
Chlumčany“

Výzva

Úzávěrka

Od 1.4. do 14.4. 2021 proběh-
la akce „Ukliďme Chlumča-
ny“. Velmi rádi bychom touto 
cestou poděkovali všem spo-
luobčanům za jejich pomoc 
a přiloženou ruku k dílu. Po-
děkování patří též panu Pavlu 
Veitovi a jeho skupině přátel, 
kteří na úklidu Chlumčan pra-
cují již delší dobu. Podle mých 
dostupných informací bylo se-
bráno v Chlumčanech a okolí 
cca. 40 pytlů s odpadky. 

Prosíme naše občany, aby 
nevyužívali BIO skládky pod 
lesem směrem na obec Horní 
Lukavice! Celý prostor se stá-
vá lokálně velkým problémem 
s nutností okamžitého řešení. 
S velkou pravděpodobností je 
již nyní kamerově sledován 
a monitorován pohyb v okolí 
skládky. Děkujeme

Uzávěrka a inzerce do 68. vy-
dání Chlumčanského občasní-
ku je 25.8.2021.

První etapa výsadby stromů v Novém sídlišti

Bylo vysazeno 22 krásných listnatých stromů v Novém Sídlišti. 
Druhově byly vybrány javor babyka, hloh jednosemenný, jerlín 
japonský, který poznáte podle výrazných trnů, dále okrasná tře-

šeň a javor mleč. Jsou to první vlaštovky k omlazení stromové 
kultury v intravilánu obce.

Stanislav Dušek
místostarosta
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Rekonstrukce plynovodu

Kompostéry

Pietní akt

Nová budova DPS je hotová

V období červen až září 2021 bude probíhat rekonstrukce stá-
vajícího plynovodu. Stavební práce se budou týkat ulic Komen-
ského, Marie Majerové, Úzká, Boženy Němcové č.p. 324 a 325, 
Lukavická, Lipová a V Úvozu. Největší dopravní omezení oče-
káváme v první etapě stavebních prací v ulici Marie Majerové, 
kdy může dojít ke krátkodobému uzavření pozemní komuni-
kace. V ulici V Úvozu je rozbitý servisní poklop k plynovému 
potrubí, který bude při rekonstrukci opraven. Děkujeme za 
pochopení.

Pietní akt k uctění památky obětí války (kladení věnců) pro-
běhlo dne 6.května 2021 v 11:00hod. u Pomníku padlým hrdi-
nům 1. a 2. světové války na náměstí Bohuslava Kašpara. 

Nová budova DPS je po stavební stránce hotová. Momentálně 
uvnitř pracujeme na montážích kuchyňských linek. Venku se 
dokončují práce na terénních úpravách.   

Obec zakoupila pro své občany 90 ks kompostérů. Z celkové 
částky 320 452,58 Kč se obci vrátí 85%, což je 320 452,58 Kč. 
Cílem akce je snížit množství biologického odpadu a ulehčit 
obyvatelům při jeho likvidaci.

Správné kompostování
Kompostovat lze veškerý biologický odpad, který vzniká v do-
mácnosti a na zahradě. Čím je směs nejrůznorodější, tím je 
kompost lepší. Potíže nám mohou způsobit jen zbytky vaře-
ných jídel, které lákají zvířata a podléhají zkažení a následně 
nepříjemně zapáchají.

Vhodné suroviny na kompostování
-Květiny, tráva, seno, sláma, listí
-Menší množství rostlinných jídel a chleba
-Plevel, posklizňové zbytky z pěstování
-Zbytky z čištění a zpracování  ovoce a zeleniny (i citrusů) shnilé ovo-
ce a zelenina
-Nasekané větve z křovin a stromů
-Nasekané kukuřičné stonky a klasy
-Piliny, hobliny, dřevní štěpka
-Skořápky z vajec a ořechů, pecky a makovice
-Hnůj z chovu hospodářských zvířat
-Studený popel z čistého dřeva
-Papírové kapesníky, ubrousky, 

Ing. Kristýna Suchá

Ing. Kristýna Suchá

Mgr. Vladimíra Štejrová
starostka obce

Stanislav Dušek
místostarosta

Co se dělo na místním hřbitově aneb Rarášci, čertíci nebo také „dust devils“

Za slunečných jarních dnů se mohou z ničeho nic objevit praš-
né nebo písečné víry vznikající při slabém okolním proudění 
nad přehřátým zemským povrchem. Prorůstají někdy do výšky 
řádově desítek až stovek metrů a potom jsou schopny napáchat 
i škody. V našich podmínkách vznikají rarášci zejména nad 
holým prohřátým polem, tedy brzy zjara nebo v létě po sklizni, 
vyskytnout se ale mohou i jinde, pokud jsou větší rozdíly teplo-
ty vzduchu nad nesourodým povrchem. Jev může trvat  řádově 
minuty, ve výjimečných případech desítky minut nebo i déle než 
hodinu. Pokud se odpoutá od místa svého vzniku, může poško-
dit zahradní nábytek, strhnout stan, polámat větve nebo přidělat 
starost zemědělci sušícímu seno, které čertík dokáže rozmetat 
do širokého okolí. Na sociálních sítích je možno vidět mnoho 

videozáznamů a dlouhotrvající mohutné víry si lidé často pletou 
s tornádem. Ostatně pokud není v záběru vidět modrá obloha, 
může být obtížné rozeznat tyto dva jevy i pro odborníka, proto-
že vyvinutí velcí rarášci s nasátým prachem a smetím skutečně 
připomínají dotek tornáda se zemí. Jejich síla se ale zdaleka tor-
nádu nevyrovná.
V posledních letech se díky narůstajícímu zájmu o bouřkové a 
podobné jevy množí svědectví i o výskytu těchto vírů a jejich 
projevech, někdy dokonce řeší škody pojišťovny. Na pobočce 
Českého hydrometeorologického ústavu v Českých Budějovicích 
řešili klimatologové pojistnou událost, kdy za jasné oblohy větr-
ný vír poškodil střechy dvou zemědělských budov. Svědci při-
rovnali doprovodný hluk k motorům kombajnu. Z vlastní zkuše- st
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Nový OÚ
Vážení spoluobčané, 
od pondělí 31.5.2021 sídlí obecní úřad v budově 
kulturního domu na adrese Komenského 377. 

Úřední hodiny:
Pondělí  7:00-12:00 13:00-16:45
Středa  7:00-12:00 13:00-16:45
Pátek  8:00-11:00 
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nosti vím o drobnějších škodách na ethernitových krytinách, ale 
setkal jsem se s případem, kdy vír strhl z novostavby několik těž-
kých tašek Bramac nebo přehodil přes plot těžkou trampolínu. 
Pro výskyt rarášků bylo velmi příznivé třeba léto 2015, neboť vy-
soké teploty urychlily sklizeň obilí, přetrvávalo sucho a slunečné 
bezoblačné počasí. Pozorování rarášků máme doloženo jen ze 
západních Čech např. z blízkého okolí Staňkova ze dne 6. 8., kdy 
rarášek poškodil přístřešek pro auto vážící 100 kg. Vyfotografo-
ván byl prachový vír u Horšovského Týna dne 12. 8., o kterém se 
spekulovalo, že způsobil požár posekané louky u obce Přívozec. 
Na zajímavý případ ze dne 10. 8. 2015 nás upozornila redakce 
Klatovského deníku, kdy rarášek poškodil plechovou střechu 
většího objektu. Bylo zaznamenáno následující svědectví: ,,K 
události došlo v pondělí  10. srpna krátce po 14:00 (záznam z výjezdu 
hasičů je z 14:09 – jako adresa je uvedena Klatovy, Dr. Sedláka 779). 
Pan Kroupar společně se dvěma kolegy se nacházeli na pozemku firmy 
několik desítek metrů od jedné z hal. Dle jeho slovního popisu počasí 
bylo dusno, bezvětří, horko okolo 34 °C. Několik desítek metrů od nich 
také stály stožáry s vlajkami. Najednou se ony vlajky začaly rychle tře-
potat (ač v místě, kde pozorovatelé stáli, bylo klidno) a v následujících 
vteřinách se od východu přihnal silný vítr provázený hukotem. Najed-
nou se hliníková střecha haly o rozměrech 14*50 metrů zvedla, do výš-
ky 8-10 metrů,  vytrhala se včetně latí i s hřebíky, poté došlo k částečné 
destrukci, část střechy se položila zpět, zbytek ,,rupnul,, a začal odlétat 
přes halu směrem k pozorovatelům (kteří se mezitím schovali do jiné 
haly v obavě o zdraví). Tato část střechy doputovala 100 m od haly a 
zbytky plechů bylo možno nalézt až ve vzdálenosti 200 m – 250 m. Pan 
Kroupar také jasně řekl, že se nejednalo o náhodný poryv větru, ale že 
v okamžiku nadzvednutí střechy detekovat jakýsi trychtýřovitý tvar. 
Dle jeho popisu za svůj život viděl řadu rarášků na poli, tzn. s jevem 
tohoto typu byl jasně seznámený, ale tohle prý ještě neviděl.  Několi-

krát během telefonátu také mluvil o podtlaku, který se v hale vytvořil 
– přirovnával to k vysavači. Pracovníci v oné hale slyšeli velký hluk 
,,jako když startuje letadlo“, dveře uvnitř haly se pod velkou silou chvě-
ly v pantech, podhledy v hale taktak vydržely. Celý úkaz proběhl prý 
velice rychle, řádově okolo 5 vteřin a objevil se z ničeho nic“.
Označení „čertík“ je příhodné v případě, kdy se vír přiblíží ke 
zdroji ohně a ten pak roznáší nekontrolovaně po polo. Je k dis-
pozici videozáznam z USA, kde zasahujícím hasičům nezbývalo 
než přihlížet a předávat si vysílačkou informace o častých změ-
nách směru postupu víru, jehož živostnost byla podporována no-
vými ohnisky hoření. Jiné video ukazuje požár na vodní hladině 
v blízkosti likérky, ve které došlo k ekologické havárii a úniku 
alkoholu do nedaleké nádrže. 
Cílem tohoto příspěvku je upozornit na skryté nebezpečí jevu 
dosud možná považovaného spíše za zajímavost. Ukázalo se, 
že může způsobit i vážnější škody, které se pojišťovnám těžko 
prokazují. V době zvýšeného rizika lesních a polních požárů se 
může stát rarášek velmi nebezpečným roznašečem ohně a neví-
tanou nepříznivou okolností při zásazích hasičů. Článek vybízí 
i k hlášením podobných událostí pobočkám ČHMÚ, na kterých 
jsou kontaktní osoby, které mohou ve spolupráci s Amatérskou 
meteorologickou společností AMS o.s. uložit vybrané případy, 
kdy rarášci způsobí doložitelné škody, do evropské databáze 
ESWD (http://www.eswd.eu) nebo na české stránky o tornádech 
(http://www.tornada-cz.cz) . Jak se ukazuje, sdílení takových in-
formací může být do budoucna velmi přínosné.



Adam Orolín

KRONIKA

Únor Březen

Šindelářová Milena
Stieberová Jitka
Balounová Zdeňka
Kratoška Zdeněk
Bardounová Jana

Lukášová Irena
Šrámková Jiřina
Štich Jiří
Regnerová Václava

Červenka Ladislav
Krpejšová Růžena

Benedikt Jiří
Dolanská Anna

Hodan Václav
Arvajová Mária

Fořtová Květoslava

Palma Václav

Majer Karel
Kaderová Anna

Sladká Vlasta

Přibáňová Květa

Vážení jubilanti, 
blahopřejeme Vám k Vašemu životnímu jubileu a přeje-
me Vám pevné zdraví a mnoho dalších let v radosti a po-
chopení Vašich nejbližších. Vážíme si Vašich činů, které 
jste vykonali a děkujeme Vám za vše.

Blahopřání k 75. narozeninám

Blahopřání k 80. narozeninám

Blahopřání k 85. narozeninám

Blahopřání k 90. narozeninám

Blahopřání k 92. narozeninám

Blahopřání k 94. narozeninám

OÚ Chlumčany

ÚNOR
Jana Žahourová (1966)
Marcela Benediktová (1970)

OÚ Chlumčany

Vzpomínáme

Oslavili

Narodili se

Pozůstalým projevujeme upřímnou 
soustrast.

BŘEZEN
Václav Levora (1961)
Marcela Krpálková (1953)
Anna Bláhová (1945)
Marie Kaslová (1931)
Věra Mašátová (1949)

DUBEN
Anna Giebitzová (1942)
Josef Deraha (1932)
Vlasta Homolková (1960)
Radislav Kuna (1969)
Václav Valečka (1946)

Tereza Malíková
Jasmína Jablonická
Anna Jablonická
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INVESTIČNÍ AKCE
Rekonstrukce ulic Na Výsluní a Svatopluka Čecha

Kulturní dům - další krok
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Dokončený projekt na stavební úpravy ulice Svatopluka Čecha a 
ulice Na Výsluní úspěšně prošel rozhodovacím a schvalovacím 
řízením a záměr tak obdržel stavební povolení.
 Rekonstrukce zmiňovaných ulic se bude skládat ze tří staveb-
ních fází o jednotlivých délkách obnovy: Svatopluka Čecha – 
550,79 m, Na Výsluní – 320,46 m, K Rokličkám – 79,49 m. Vzhle-
dem k omezenému přístupu se bude jednat o náročnou stavbu 
především v nejužších partiích ulice Svatopluka Čecha.  Rozum-
né řešení bude třeba předložit k objízdným trasám rekonstruo-
vaných úseků v čase realizace. Cena díla s DPH přesáhne částku 
17 000 000,- .
 V souvislosti s dokončeným projektem došlo v jeho konečné 
schvalovací fázi k otevřené diskuzi s občany v ulici Na Výsluní, 
kteří připomínkovali rozmístění parkovacích stání. Hojná účast 
občanů dotčených nemovitostí byla podpořena účastí paní sta-
rostky, pana místostarosty a techničky obce paní Ing. Suché. 
Současná legislativa nutí především stavebníky nových objektů 
ke zřízení dostatečného parkovacího prostoru na vlastních po-
zemcích. Situaci přijel přímo na místo vysvětlit autor projektu 
Ing. Viktor Vaidiš. Pan projektant nabídl určité alternativy, které 
se mohou stát rozumným kompromisem v rámci požadovaných 
norem a běžných standardů. Debata se vedla rovněž ohledně 
zpomalovacích prahů a bezpečnostních pásů vedených v těsné 
blízkosti objektů.  
  Vedení obce v podzimních měsících roku 2021 celý projekt při-
hlásí do dotační výzvy Ministerstva pro místní rozvoj a v přípa-
dě úspěchu tak v jarních měsících roku 2022 může být vypsáno 
výběrové řízení na generálního dodavatele stavby. Při ideálním 
průběhu může být realizace díla zahájena v druhé polovině roku 
2022.  

Rekonstrukce kulturního domu se v uplynulých týdnech přiblí-
žila do další důležité fáze. Po nastěhování nových prostor obecní 
samosprávy a bytového hospodářství probíhá v současné době 
intenzivní projekční činnost kompletních zbylých částí objektu. 
Po dlouhých měsících návrhů, studií a konzultací tak byla pode-
psána smlouva na vypracování DOKUMENTACE PRO SPOLEČNÉ 
ÚZEMNÍ A STAVEBNÍ ŘÍZENÍ nezbytná pro vydání stavebního 
povolení. Dodavatelem díla je společnost ATELIER KOSNAR 
s.r.o. v čele s Ing. Václavem Kosnarem.
Tato dokumentace v ceně 1 895 000,-  bez DPH bude ve čtyřech 
etapách řešit společenský sál včetně příslušenství, restauraci, 

apartmány a nebytové prostory suterénu. Dokumentace bude 
obci dodána v plném rozsahu do konce roku 2021 a ihned bude 
podána žádost o stavební povolení. Cena díla vychází z tarifních 
tabulek honorářových zón České komory autorizovaných inže-
nýrů a techniků činných ve výstavbě a Chlumčany obdržely na 
vypracování dokumentace slevu 20%. 
Důležitou skutečností při zadání této dokumentace byl poža-
davek na  kolaudování postupně dokončovaných etap, který  
Ing. Kosnar akceptoval a bude tak vypracováno.

Stanislav Dvořák
radní obce



Vážení čtenáři Chlumčanského občasníku,
dovolte mi, abych stručně představila svoji knihu o Hradčanech. 
Kniha byla vydána již v loňském roce. Bohužel, zdravotní situa-
ce nepřála žádné kulturní akci, na které by publikace byla slav-
nostně představena, tak se vše odložilo až na letošní rok. O kni-
ze jsme vás již informovali na jaře 2020. Tentokrát bych se ráda 
zaměřila na krátké ukázky, abyste věděli, na co se můžete těšit.
Kniha o Hradčanech je již mou osmou publikací o historii. Vy-
dání každé knihy však stále považuji za malý zázrak a velmi mě 
potěší, když splní svůj účel a najde spokojené čtenáře.  
Na závěr bych chtěla poděkovat Obci Chlumčany. Díky nim  
a paní starostce by kniha mohla vzniknout. Právě díky obci  
a paní starostce mohla kniha vzniknout. Velký dík patří také 
paní Marii Krsové a paní Růženě Krpejšové za obětavou práci 
při sestavování knihy a samozřejmě i těm, kteří přispěli svými 
autentickými vzpomínkami a zapůjčili obrazový materiál. 

Eva Horová

Marie Krsová

V roce 1977 začíná na Hradčanech s chovem kožešinových zví-
řat, konkrétně nutrií, Jaroslav Smolek (čp. 112). V roce 1978 rov-
něž začíná s chovem Josef Mištera (čp. 41) a postupně se přidáva-
jí v následujících letech i Stanislav Černý (čp. 81) a Štefan Sendek 
(čp.121). Chov nutrií se v té době stává náročnou, ale i lukrativní 
činností. Výsledky své dlouhodobé práce měli možnost chovate-
lé zúročit na pravidelných aukcích, které se konaly např. v Přeš-
ticích, Příchovicích, Plzni či Klatovech. Po změně režimu je chov 
kožešinových zvířat značně na ústupu. Poslední, kdo pokračoval 
s chovem nutrií i v této složité době, byl Josef Mištera (čp. 41). 
Postupně chov rozšiřoval, až počet jeho „stáda“ činil 300 kusů. Po 
jeho smrti byl poslední chov nutrií ukončen jeho syny Josefem a 
Zdeňkem v roce 1998.

První, menší, mělčí a bahnitější rybníček se nacházel v horní 
části návsi přibližně u čp. 51, 74 a nazýval se „Hliniště.“ Karel 
Čiviš píše: „Na Hliništi byl tzv. pecník, kde se pálily hrnce, které 
obsluhoval hrnčíř z chaloupky U Hrnčířů. Hlína byla dovážena 
z Hlinek, kde se doloval kaolín. Bylo to po pravé straně v lese 
Háji ve směru ke Dnešicům. Kaolín se tam těžil ještě v roce 1945.“ 
Rybník měl nízký břeh. Když hospodáři hnali krávy z polí, krávy 
se tam většinou rozutekly napít.  Rybníček „Lom“ se nacházel 
v horní části návsi. Z vody se tyčila přibližně 2,5 metrová skalka. 
Rybník měl vysoký břeh a kamenité dno.

Pojmenování pro višňovku u domu čp. 35 a zároveň pro pole, 
která se táhnou až k „Hořici.“ Višňovka byla založena v roce 1927. 
„V roce 1926 odměřen vrch u Račan a usneseno na tomto založiti 
višňovku. Tohoto roku (1927) zasázena byla, stráň u Račan – vrch 
a Tumovo plac višněmi (žádáno o subvenci) osázen.“ V roce 1962 
byl v Lišicích založen spolek zahrádkářů, který měl 23 členů. 
Tento spolek dostal višňovku na sklizeň a úrodu odevzdali JZD.

Odložené I. setkání rodáků Hradčan z roku 2020 je naplánova-
né na  19. června 2021 se stejným programem, jehož součástí je 
slavnostní křest knihy Hradčany 1788-2020. Vzhledem ke stále 
trvající covidové pandemii a opatřeních s tím související,  není 
však jisté  zda toto setkání proběhne.
Pokud nebude možné uskutečnit setkání rodáků, křest knihy 
proběhne a zájemci o knihu o Hradčanech a okolí si ji budou 
moci zakoupit koncem června na OÚ v Chlumčanech.
Cena za knihu 220,-Kč

Polesí Vysoká původně patřila k panství Thurn-Taxis v Chotěšo-
vě. Na konci 19. století však přešla do majetku velkostatku Dolní 
Lukavice pod tzv. část snopoušovskou, která zahrnovala ještě 
polesí Hajsko, Zlín, Zahájený a Dlouhý.  Mnoho mužů nejen z 
Hradčan v lese pracovalo. Např. v roce 1910 každý druhý muž 
z Hradčan pracoval v lesnictví. Pro některé to byla hlavní obži-
va, pro většinu se však jednalo o práci nádenickou. K lesu patří 
myslivny. „Myslivny jsou obyčejně v hájemstvích, spojené často 
s hájovnami, sídla nadlesních, lesmistrů nebo lesních správců 
jsou v sídlech velkostatků.“ Prvním panským hajným v polovině 
19. století byl Václav Kozel (*1817). Po něm tuto práci převzal Ma-
těj Tobrman.  Hájovna tehdy nějaký čas byla v čp. 38. V roce 1890 
hajným byl Jan Škrábek (čp. 37) a Antonín Kšír (čp. 41). V roce 
1910 Vavřinec Dolanský (čp. 44).  Na přelomu 19. a 20. století byl 
ve Vysoké kamenolom. V dole „U Bílé boudy“ pracovali horní-
ci z Hradčan (např. Václav Trylč čp. 84), Chlumčan a Lišic.  Za 
druhé světové války les sloužil k úkrytu dezertérů a nacistických 
vojáků: „V noci z 6. na 7. května byli v naší obci odzbrojováni 
Němci, které americká armáda zajala v lese Vysoké, kdež tito byli 
soustředěni. Pak na ústupu těchto od Plzně na silnici.“

Malé ukázky z knihy (kráceno)
Chovatelé

Rybníčky

Na Vrchu Setkání rodáků Hradčan

Na VrchuHRADČANY
Představení knihy o Hradčanech
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Na rozhraní katastru obcí Dnešice, Dobřany a Chlumčany se 
nachází území bohaté na kaolín. Psal se rok 1873, když Gustav 
Oberreit ze Saska při výkopových pracích vyhloubil několik prů-
zkumných šachet na pozemcích obce Dnešice, aby zjistil kaolí-
nové ložisko. Zadařilo se, a tak se spolu s ním našli i ti, kteří byli 
ochotní převzít nalezená ložiska k dalšímu rozvoji těžby. Podni-
katelé Čermák a Pečka ještě v témže roce vybudovali v blízkosti 
rybníka „Utopený“ menší plavírnu, ve které další dva roky plavili 
kaolín. (Rybník je zakreslen na starých mapách tzv. III. vojen-
ského mapování z let 1877-1880). V roce 1875 byl provoz na půl 
roku zastaven. Dalším podnikatelem se stal Leopold Schweigho-
fer z Českých Budějovic, který provoz odkoupil a ihned uvedl do 
chodu. Kaolín se začal expedovat do Plzně. Doprava ale nebyla 
snadná. Než byla v Chlumčanech vybudována železnice, kaolín 
se dopravoval koňskými povozy formanů. Tehdy ještě neexis-
tovala silnice Dobřany-Dnešice a jezdilo se polní cestou. Když 
byla rozježděna, našly povozy formanů náhradu na sousedních 
polích. Za deště tato cesta nebyla sjízdná, expedice kaolínu tak 
musela čekat na příznivé počasí. Těžba i úprava kaolínu byla 
manufakturní. Po nějaké době to Leopold Schweighofer vzdal a 
dalším majitelem se stal rokycanský velkoprůmyslník a báňský 
odborník Johann Fitz (1834-1906), který později založil největší 
sesterský závod chlumčanského -  keramický závod v Horní Bří-
ze.
Plavírna u rybníka „Utopený“ se udržela v provozu v roce 1890, 
kdy byla její činnost zastavena.  Podle pamětníků se jednalo o 
zděnou budovu. Byly k ní přistavěny různé dřevěné boudy a 
k pohonu zde sloužil starý parní stroj. Těžba surového kaolínu se 
prováděla výhradně pod zemí. Naplněné vozy jezdily z podzemí 
až k plavírně po koleji s mírným spádem a prázdné vozy byly 
následně dopravovány proti mírnému svahu. Rybník byl i rezer-
voárem vody, která z něho byla čerpána k plavení kaolínu. Byla 
v zásobě v malých rybníčcích, jejichž hrubé obrysy jsou ještě 
dnes patrny v blízkosti silnice Dobřany-Dnešice. Hlavní těžební 
chodba probíhala souběžně s touto silnicí, za rybníčky a byla od 
ní vzdálena přibližně třicet metrů. Těžba surového kaolínu byla 
prováděna tak, že pod zemí byly hnány široké a vysoké chod-
by, které se vzájemně křižovaly. Čím větší profil chodba měla, 
tím více surového kaolínu se vytěžilo. Bylo v tom však také větší 
nebezpečí sesutí. Práce zde byla velmi nebezpečná a dle pamět-
níků a historických záznamů zde „od slunka do slunka za dva-
cet zlatejch za šichtu dělali.“ Máme mnoho zpráv o úmrtí v dole. 
Např. 6. července 1903 byl zasypán Jan Rill z Přestavlk. Bylo mu 
37 let, zemřel na místě. Když byla práce v plavírně definitivně 

zastavena, postupně zmizely veškeré budovy. Posléze zůstala 
jen dřevěná bouda. V té bydlel prodavač písku ze starých hald, 
přezdívaný „starý Ludvík“. Protože mu však prodej písku z hald 
příliš financí nepřinášel, provozoval ještě ševcovské řemeslo. Byl 
zde typickou postavičkou, a to zejména u kluků, kteří mu prová-
děli různé lumpárny. 
Novou plavírnu při cestě Dobřany-Dnešice, v místech, kde cestu 
křižuje polní cesta ze Vstiše do Chlumčan, založil H. M. Menzel. 
Plavení provozoval do roku 1909. Vedl si dobře a od plavírny kao-
línu vybudoval i úzkokolejnou drážku a v místech nynější zastáv-
ky Chlumčany se kaolín nakládal do vagónů. Menzel k pohonu 
celého závodu použil jednoválcový ležatý parní stroj, který umís-
til v těsné blízkosti budovy plavírny. Tam byl i jednoduchý parní 
kotel a opravářské dílny, zcela primitivně vybavené (kovářskou 
výhní s dvěma svěráky). Také zařízení závodu bylo primitivní. 
Plavírna měla tři drtící ježky, umístěné nad sebou, kalolisovna 
byla vybavena čtyřmi kalolisy a ručním uzávěrem a byla zde i 
umělá sušárna kaolínu, zvaná pekáč, se dvěma nízkými komíny. 
Pohonnou sílu přenášely transmisní lanové převody. Odpadový 
produkt - křemičitý písek, byl vyvážen na haldu severním smě-
rem od plavírny koňským potahem. Voda pro plavírnu kaolínu 
se čerpala jednak z blízkého židovského rybníka a později z hlu-
binné studně, která byla vybudována v blízkosti budovy plavírny.

Menzel, tesařský mistr, byl podnikavým člověkem. Zaměstnával 
v závodě asi šedesát dělníků. Měl i svého správce závodu, který 
byl Václav Vaclík a provoz v závodu vedl Jakub Benda, jemuž se 
říkalo „Kubír“. Ale i Menzl toužil po něčem výnosnějším. V roce 
1910 prodal svůj závod společníkům Eisenschimlovi a Friedlovi 
z Plzně. Ti přebudovali úzkokolejnou koňskou dráhu na normál-
ní železniční vlečku. Jejich správa v závodě trvala pouze rok. Již 
v roce 1911 závod prodali Královéhradeckému úvěrnímu ústa-
vu, který založil akciovou společnost, která v roce 1912 změnila 
svůj název na „Dobřanské kaolínové a šamotové závody, akcio-
vá společnost v Plzni“. To už je ale další historická etapa závodu 
v Chlumčanech. 

Zpracováno z: 
Kronika obce Chlumčany 1983-1990

Kronika Chlumčany 1957-1962
Kolektiv autorů: Keramika v Chlumčanech 1873-1965
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Mgr. Eva Horová

Počátky těžby kaolínu v Chlumčanech



V minulém čísle Chlumčanského Občasníku jsme vám předsta-
vili požáry v Chlumčanech v 19. století. Dnes budeme pokračo-
vat počátkem 20. století až do vzniku Československa v roce 1918.
V roce 1910 shořelo obytné stavení, stáje a stodola v čp. 19 u Plaj-
tů a obytné stavení a stáje v čp. 20 Petra Jíchy u Beranů. V roce 
1913 shořelo obytné stavení a stáje u čp. 15. Roku 1916 shořel 
stoh slámy za panským dvorem u rybníka „Ovčinské“. Stoh patřil 

tehdejšímu nájemci dvora Isidoru Šternovi. O dva roky později 
shořely dvě spolu sousedící stodoly a to stodola v čp. 15 Petra 
Hrubého a v čp. 64 vdovy Barbory Tolarové. Krátce na to začala 
stodola hořet v čp. 224 Kašpara Jelínka a pak stodola v čp. 215 
Václava Dolanského.
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Požáry počátku 20. století 

Mgr. Eva Horová



SPORTOVNÍ A SPOLKOVÁ RUBRIKA 
Myslivecký kroužek

st
ra
na
 1
2 
| C
hl
um

ča
ns
ký
 o
bč
as
ní
k

M
Y

SL
IV

EC
K

Ý
  S

PO
LE

K
 

   
  

O
bo

ra
   

Ch
lu

m
ča

ny
 

   
   

   
   

   
   

   
   

   
   

   
   

   
   

   
   

   
   

po
řá

dá
 

M
 Y

 S
 L

 I 
V

 E
 C

 K
 Ý

   
K

 R
 O

 U
 Ž

 E
 K

  
 p

ro
 d

ět
i o

d 
7 

do
 1

5 
le

t 

- s
ch

ůz
ky

 k
ro

už
ku

 se
 b

ud
ou

 k
on

at
 p

ra
vi

de
ln

ě 
je

dn
ou

 z
a 

14
 d

ní
 n

a 
ch

at
ě 

M
ys

liv
na

  

(z
ah

áj
en

í k
on

án
í s

ch
ůz

ek
 p

ře
dp

ok
lá

dá
m

e 
v 

kv
ět

nu
 –

 č
er

vn
u)

  

- k
ro

už
ek

 je
 p

ro
 v

še
ch

ny
 z

áj
em

ce
 Z

D
A

R
M

A
!!!

 

 

N
 Á

 P
 L

 N
 Í 

   
K

 R
 O

 U
 Ž

 K
 U

  j
so

u:
 

1.
 te

or
et

ic
ká

 p
říp

ra
va

 v
 k

lu
bo

vn
ě 

2.
 p

ře
dn

áš
ky

 o
 p

se
ch

, d
ra

vc
íc

h 
a 

lo
ve

ck
é 

hu
db

ě 

3.
 v

yc
há

zk
y 

do
 h

on
itb

y 
+ 

v 
zi

m
ě 

př
ik

rm
ov

án
í 

4.
 st

av
ěn

í k
rm

el
ců

 p
ro

 b
až

an
ty

 a
 z

aj
íc

e 

5.
 st

ře
lb

a 
ze

 v
zd

uc
ho

vk
y 

6.
 p

éč
e 

o 
rů

zn
é 

dr
uh

y 
zv

ěř
e 

ch
ov

an
é 

m
ys

liv
ci

 

7.
 v

ýr
ob

a 
př

ed
m

ět
ů 

z 
rů

zn
ýc

h 
př

íro
dn

in
 

8.
 v

ýl
et

y 
po

 o
ko

lí 
s o

pé
ká

ní
m

 šp
ek

áč
ků

 

9.
 o

 p
rá

zd
ni

ná
ch

 p
oř

ád
ám

e 
M

ys
liv

ec
ký

 tá
bo

r 

 

 

 

D
ět

i, 
kt

er
é 

na
vš

tě
vu

jí 
kr

ou
že

k,
 js

ou
 ú

ra
zo

vě
 p

oj
išt

ěn
y 

 

V
 p

ří
pa

dě
 z

áj
m

u 
ko

nt
ak

tu
jte

 v
ed

ou
cí

ho
 k

ro
už

ku
 

pa
na

 P
et

ra
 B

lá
hu

 –
 te

l.:
 7

21
82

53
56

 

R
yb

á
ři

 C
h

lu
m

ča
n

y

zv
o

u
 n

a
 r

yb
n

ík
 "

n
a

 H
rá

zi
"

k
 v

o
ln

ém
u

 c
h

yt
á

n
í

D
n

e:
  

5
.6

.2
0

2
1

  
/ 

3
.7

.2
0

2
1

  
/ 

7
.8

.2
0

2
1

  
/ 

4
.9

.2
0

2
1

Z
a

čá
te

k
 o

d
 7

:0
0

 d
o

 1
2
:0

0

D
ět

sk
é 

ry
b

á
řs

k
é 

zá
vo

d
y 

b
u

d
o

u
 u

p
ře

sn
ěn

y 
(z

á
ří

)
Rybáři



st
ra
na
 1
3 
| C
hl
um

ča
ns
ký
 o
bč
as
ní
k

VICTORIA TALENT ACADEMY
Vážení  spoluobčané, 
Opět Vás zdravím, nyní už konečně v lepších časech. 
Naše taneční škola naplno rozjela jarní soutěžní sezonu 
27.3.2021, kdy jsme se zúčastnily první online soutěže v naší his-
torii. Od té doby naše tanečnice vybojovaly celkem 14 medailí ze 
čtyř soutěží.

Best world dance group 2021 (březen) 27.3.2021 – soutěž pouze 
pro Česko a Slovensko, bez možnosti postupu

1. místo – Tereza Kopřivová/ Linda Kopřivová – choreografie 
Scars to your beautiful
2. místo – Kateřina Baumruková – choreografie Young and 
beautiful
2. místo – Tereza Švábová – choreografie 2ON
3. místo – Ema Soukupová/ Michaela Režová – choreografie 
Hold my hands
3. místo – Barbora Kripnerová – choreografie I´m in love with a 
monster
3. místo – Sabina Pirníková – choreografie Black and gold

Mia Onlidance semifinále (březen) 27.-28.3.2021 – postup na 
finále

1. místo – Denisa Knězová – choreografie Snowflakes
2. místo – Tereza Kopřivová/ Linda Kopřivová – choreografie 
Scars to your beautiful
3. místo – Ema Soukupová/ Michaela Režová – choreografie 
Hold my hands
3. místo – Kateřina Baumruková – choreografie Young and 
beautiful
3. místo – Tereza Švábová – choreografie 2ON

Best world dance group ( květen) 7.-8.5.2021 – mezinárodní 
kolo s kvalifikací do Paříže

1. místo – Sabina Pirníková – choreografie RUSH – postup do 
TOP18 a ocenění mezinárodní poroty za choreografii. Hodnoce-
ní poroty 9.00 z 10.00.
1. místo – Štěpánka Doubková – choreografie Happiness does 
not wait – postup do TOP25 v české sekci. Cena poroty za 100% 
zvládnutí výrazového tance. 
1. místo – Eliška Nechutná – choreografie Sadness
1. místo – Tereza Kopřivová/ Linda Kopřivová – choreografie 
Roborn

Dance world cup 2021 – kvalifikace na finále v Anglii

2. místo – Eliška Nechutná – choreografie Sadness
6. místo – Štěpánka Doubková – choreografie Happiness does 
not wait 
7. místo – Tereza Kopřivová/ Linda Kopřivová – choreografie 
Reborn

Tímto bych všem zúčastněným ráda poděkovala za reprezentaci 
naší taneční školy a obce Chlumčany a současně ještě jednou 
veřejně pogratulovala. Na finálové kolo Best world dance group 
2021 do Paříže postoupila Štěpánka Doubková a Sabina Pirníko-
vá, což považujeme zatím za náš největší soutěžní úspěch.

Do prázdnin nás čekají ještě 3 soutěže – Mia Onlidance květ-
nové semifinále, Čáslavský čtyřlístek a pohárová soutěž Crown 
the best – summer edition. Na všech těchto soutěžích nás bude 
reprezentovat celkem 9 choreografií a zúčastní se jich jak naše 
nejmladší, tak i nejstarší tanečnice. Jedná se opět o sóla a dua.

Ale taneční škola nezahálí ani v trénincích, prezenční formu 
jsme obnovily na konci dubna, kdy jsme se v menších počtech 
začaly scházet ve venkovních prostorech a činnost tedy obnovily 

jak soutěžní, tak hobby týmy. V současné době již probíhají tré-
ninky ve vnitřních prostorech podle běžného rozvrhu. Naše ta-
nečnice se připravují na závěrečné taneční vystoupení celé školy 
a to 20. června 2021 v hale TJ Slavoj v Plzni, tímto prosím přijmě-
te pozvání i Vy, plakát přikládám k článku. V červnu nás ale čeká 
ještě jedna akce -  STIHL TIMBERSPORT – kvalifikační soutěž, 
na kterou jsme připravily jazzové pásmo choreografií našich dětí  
a juniorů  a současně s nimi vystoupí také naše mini děti a do-
spělý tým. Tato akce se uskuteční v Letním kině ve Stodě. Dále 
také připravujeme svá vystoupení na letní akce – Den Chlumčan 
a Sportmánie 2021.

Během online tréninků jsme také vyhlásily několik výzev pro 
děti, jak tanečních, tak výtvarných, abychom je trošku povzbu-
dily a mohly je také patřičně ocenit. Probíhají také přípravy na 
letní taneční soustředění a campy, v letošním roce pořádáme 
celkem 3, dva týdenní na Přimdě a jeden formou příměstského 
soustředění v hale v Dobřanech. Na campy máme ještě stále vol-
ná místa, takže pokud by měl někdo zájem, určitě se nám ozvěte.   
V září také proběhnou nábory do našich týmů, pro bližší infor-
mace nás neváhejte kontaktovat. 

Na závěr bych si dovolila poděkovat našim dětem, za to že ne-
ztratily chuť pokračovat v tanci, za to jak skvěle zvládly distanč-
ní výuku a stále mají na trénincích téměř 100% účast. Dále pak 
rodičům, že děti podporují a podporovaly i během uzavření naší 
taneční školy a že nám jsou stále nakloněni. Poslední díky patří 
našim sponzorům, zejména obci Chlumčany za finanční podpo-
ru, bez které bychom se nemohly účastnit tak velkého počtu sou-
těží a doufáme že Vám to svými úspěchy můžeme trošku vrátit. 

Daniela Pfeiferová
Předsedkyně spolku 
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VICTORIA TALENT ACADEMY

Foto + grafika - Karolína Polanská
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Milí spoluobčané,

letos jsme přišli zatím o všechny akce, které byly plánované  
a to o valnou hromadu, zvaní na ples, hasičský ples, masopust-
ní průvod, maškarní bál pro děti i dospělé... Tyto akce se ještě  
v minulém roce stihly uskutečnit. 
Stavění a posezení u májky a májové oslavy se letos kvůli Covidu 
neuskutečnily už po druhé.
Bohužel jsme ještě přišli i o jednu velkou a opravdu dlouho při-
pravovanou akci. Náš sbor dobrovolných hasičů letošním ro-
kem slaví 130 let trvání. Bohužel nám ale opatření nedovolilo 
akci uskutečnit v takovém rozsahu, jaký jsme si představovali.  
Určitě se to pokusíme napravit v příštím roce.
 
Již to vypadá, že pandemie začíná pomalu ustupovat a už se ko-
nečně pomalu blýská na lepší časy, ve kterých s letním počasím 
zároveň přivítáme i nějakou z dalších plánovaných akcí. Napří-
klad každoroční letní tábor Kamensko a snad i hasičské závody.  

Tři čtvrtě roku trvalo, než se rozvolnila vládní opatření. Tři čtvr-
tě roku, tak dlouhou dobu děti netrénovaly. Mohly jsme udělat 
online tréninky, ALE.. Dle mého názoru už tak děti trávily u počí-
tače času dost. Navíc hasičina je tak rozmanitý sport, že všechno 
přes počítač prostě nejde.
Těsně před Vánoci jsme dětem nadělily dárky. Naši žáci dostali 
nová hasičská trička a nějaké dobroty. Před Velikonocemi nám 
namalovali obrázky, které jste mohli vidět na nástěnce před ha-
sičskou zbrojnicí.

Alespoň naše jednotka má nějakou činnost i v tomto nelehkém 
období.
  

28.2-16.4. pomáhala obci s desinfekcí veřejného prostranství  
a to celkem 9x.
6.3. vyjela na ohlášený požár na cestu k obci Hradčany, kde bylo 
žhavé ohniště po pálení o rozměru cca 3x3m.
6.4. hasila v prostorách skladiště u Hradčan hromadu dřeva  
o rozsahu 4x2m
15.4. se jelo k požáru garáže v Chlumčanech
4.5. se jednalo o asistenci obce při pohašení klestí v lese po pá-
lení 
13.5.-14.5. byl večerní a celonoční zásah na rybníku Ovčínská, 
který přetekl

Bohužel nás opustili dva členi.
 
V září loňského roku pan Jan Blažek.
 
V dubnu tohoto roku pan Emil Ondreját.
 
 
Také jsme měli tři oslavence. 
 
60. narozeniny oslavil v únoru pan Jaroslav Janda.
 
65. narozeniny v lednu pan Karel Schiller.
 
90. narozeniny v květnu pan Václav Palma.
 
 
Všem pozůstalým projevujeme upřímnou soustrast a oslaven-
cům mnoho zdraví do dalších let.

SDH Chlumčany
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Díky svým obyvatelům se Obec Chlumčany může v roce 2020 po-
chlubit sběrem starého elektra určeného ke zpětnému odběru a 
recyklaci o hmotnosti 10,96 t. Na každého obyvatele tak připa-
dá 4,53 kg vysloužilých spotřebičů. Byla tím uspořena spotřeba 
elektřiny a produkce skleníkových plynů, celosvětově omezena 
těžba ropy a železné rudy, a recyklací se pokryla i část dodávek 
mědi nebo hliníku pro průmyslovou výrobu.
Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje Osvědčení o podílu na zlep-
šení životního prostředí, které na základě dosažených výsledků 
vystavil kolektivní systém pro sběr a recyklaci vysloužilých spo-
třebičů Elektrowin.
Vyplývá z něj, že díky obyvatelům došlo za rok 2020 k úspoře pro-
dukce CO2 o 130,80 tun. Víte kolik smrků pohltí stejné množství 
CO2? 51 ks
Nebylo nutné vytěžit 6 425,47 litrů ropy.  Představte si, že z toho-
to množství se pokryje spotřeba pohonných hmot auta např. na 
cestu z Prahy do Brna po dálnici D1 a to 241 krát.
Došlo také k úspoře 66 145,09 kWh energie. Asi stejné množství, 
jako kdybychom spustili cyklus myčky nádobí 66146 krát.
Podařilo se recyklovat 6 304,33 kg železa. Toto množství recyklo-
vaného železa by bylo možné použít pro výrobu 259 ks nových 
praček, bez nutnosti těžby železné rudy.
Recyklací vysbíraných spotřebičů se podařilo získat 222,52 kg 
mědi, což by postačilo pro ražbu 39559 1€ mincí, nebo 274,88 
kg hliníku, který by stačil na výrobu 18326 plechovek o objemu 
0,33 l.

Je konec školního roku a my jsme ho, bohužel, neprožili podle 
svých představ. Už druhým rokem se potýkáme s různými ome-
zeními. Může nám být útěchou jedině to, že v tom nejsme sami 
a že se situace konečně obrátí k lepšímu. Od 1. září, i přes různé 
restrikce, byla naše škola otevřena celý podzim a vlastně i zimu. 
Po zhoršení epidemické situace jsme museli 1. března zavřít. 
Od této chvíle probíhala pro naše předškoláky distanční výuka, 
která je daná zákonem. Byli jsme ve spojení se všemi rodiči a 
online jsme posílali úkoly k vypracování. Spolupráce a odezva 
byla skvělá. K opětovnému otevření školy došlo 12. dubna pro 
nejstarší děti a 24. dubna pro všechny. Začátkem května proběhl 
zápis. Odchází nám 24 předškoláků a tento stav bude od září opět 
doplněn. Do mateřské školy přicházejí silné ročníky dětí a i vý-
stavba nových domů s sebou nese zvýšený zájem mladých rodin 
s dětmi o umístění v MŠ. I když je teď epidemie na ústupu, sou-
časná situace nás přesto nutí k obezřetnosti a v žádném případě 
k jejímu podceňování. Proto jsme neplánovali hromadné akce 
a rozloučení s předškoláky proběhne na jednotlivých třídách 
s vlastním programem. Den dětí oslavíme na školní zahradě v 
rámci dopoledních činností. Uskuteční se alespoň společné foce-
ní dětí, které v loňském roce nebylo z epidemických důvodů do-
poručováno. V době uzavření MŠ od 19.7.2021 do 31.8.2021 jsou 
plánovány různé opravy a renovace. Malování chodby a kuchyně 
s přilehlými prostory, oprava herních prvků na zahradě, natření 
zárubní. Zjišťuje se možnost umístění myčky velkého nádobí do 
kuchyně. Přejeme všem hezké a teplé léto, hodně zdraví, dobrou 
epidemickou situaci a ať se všechno zase brzy vrátí k normálu.

OSTATNÍ 
Jak jsme se v roce 2020 podíleli na ochraně životního prostředí?

Ze života mateřské školky

Roman Tvrzník
předseda představenstva

Ing. Roman Tvrzník
předseda představenstva ELEKTROWIN a.s.

OBEC CHLUMČANY
2020 10 960

130,80

6 425,47

66 145,09

51

241

66 146

6 304,33

259

222,52

39 559

274,88

18 326

12.03.2021
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Očkování je nejefektivnějším způsobem, jak zvládnout pandemii 
onemocnění covid-19, se kterou se více než rok potýká celý svět. 
Jen v České republice zemřelo za poslední rok více než 27 000 lidí 
s touto nemocí. „Očkování v nás vzbudilo velké očekávání. Pro mě a 
věřím, že i pro většinu z vás, je očkování nadějí a velmi důležitou ces-
tou k návratu do normálního, svobodného života, na který jsme byli 
zvyklí. Zajít si s přáteli do restaurace, jet na víkend na hory, v létě na 
dovolenou, ale i se normálně společně stýkat a navštěvovat. To určitě 
chybí nám všem,“ říká hejtmanka Plzeňského kraje Ilona Mauritzová. 
Právě očkování chrání před těžkým průběhem onemocnění a 
ztrátou života. V České republice jsou k dispozici zatím vakcí-
ny čtyř výrobců – Comirnaty od společnosti Pfizer/ BionTech, 
Moderna, AstraZeneca a Johnson (od konce dubna). Všechny 
vakcíny dostupné na českém trhu mají vysokou účinnost, jsou 
schváleny Evropskou lékovou agenturou (EMA)i českým Stát-
ním ústavem pro kontrolu léčiv. V našem kraji očkují Fakultní 
nemocnice v Plzni, nemocnice zřizované Plzeňským krajem, 
Velkokapacitní očkovací centrum v Plzni na Skvrňanech i další 
nemocniční a zdravotnická zařízení. 
Nyní již vakcíny prokazují první úspěchy poklesem počtu těž-
kých případů a úmrtí u očkovaných skupin obyvatel. Připraví 
totiž imunitní systém očkovaného tak, aby dokázal rozpoznat 

koronavirus (SARS Cov-2) a bránit se proti němu připravenými 
protilátkami dřív, než virus stihne vyvolat příznaky onemocně-
ní. Vakcíny nemohou vyvolat onemocnění covid-19, protože ne-
obsahují živý virus. 
Plzeňský kraj více než rok pomáhá svým občanům vyrovnat se 
situací, která je pro všechny nová. Na webu kraje jsou všech-
ny informace týkající se epidemie, očkování i statistických dat 
přehledně uvedené. Kraj také ve spolupráci s dalšími partnery 
(Mezigenerační centrum Totem a Plzeňský Prazdroj) zřídil infor-
mační linky, na které mohou senioři požádat o pomoc s registra-
cí k očkování. Díky spolupráci s družstevními prodejnami COOP 
Plzeňský kraj zahájil informační kampaň k očkování i v odlehlej-
ších částech regionu a od poloviny dubna rozšířil kampaň i do 
dalších médií, např. netradičně do Šlágr TV či  do iVysílání České 
televize. Cílem informační kampaně je poskytnou ucelené, aktu-
ální a ověřené informace všem občanům. 
Více informací je dostupných na www.plzensky-kraj.cz.

Proč se očkovat? Aby se svět vrátil k normálu.
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Zjistit to, je základem komunitního plánování sociálních služeb, 
které na Přešticku právě probíhá. Komunitní znamená, že se do 
jeho průběhu může zapojit kdokoliv. Zajímáte se o sociální služ-
by, které pomáhají lidem v tíživých situacích a o jejich další roz-
voj? Máte pocit, že nějaká konkrétní služba na Přešticku chybí? 
Připojte se na setkání „u kulatého“ stolu, která se uskuteční 25. 
května on-line formou. Od 10:00 se setkání bude zaměřovat na 
služby pro seniory a osoby se zdravotním postižením, od 13:00 
na děti, rodiny a osoby ohrožené sociálním vyloučením. K účas-
ti Vám stačí připojení k internetu, mikrofon, případně kamera. 
Odkaz na připojení Vám bude zaslán, pokud potvrdíte účast 
do 18. 5. 2021 u Lenky Červenkové, e-mail: lenka.cervenkova@
cpkp.cz, telefon: 722 466 185. Těšíme se na Vaše podněty a boha-
tou diskusi!
Pokud byste chtěli získat další informace nejen o plánování 
služeb na Přešticku, neváhejte navštívit webový portál „Sociál-

ní služby Přešticka“, který je dostupný na adrese www.kaposos.
wordpress.com. Vedle informací k plánování tam naleznete také 
katalogy služeb ke stažení, videa vysvětlující jednotlivé sociální 
služby a mnoho dalšího!
Setkání se konají v rámci projektu „Aktualizace komunitního 
střednědobého plánu rozvoje sociálních služeb na Přešticku“, 
který je podpořen finančními prostředky z ESF a ze státního roz-
počtu ČR v rámci Operačního programu Zaměstnanost, reg. č. 
CZ.03.2.63/0.0/0.0/19_106/0015155. Projekt realizuje Centrum pro 
komunitní práci západní Čechy v partnerství s městem Přeštice.
Za celý tým CpKP ZČ Vám přejeme pevné zdraví, klidné jaro a tě-
šíme se na setkání při diskuzích o sociálních službách v regionu!

Školní rok 2020/2021 začal slibně – do školy nastoupili žáci všech 
ročníků. Měsíc září byl ve znamení dohánění učiva z jarních mě-
síců a opakování. V říjnu nastal rozjezd nové výuky. Bohužel ne-
trval ani do konce měsíce. Byli jsme nuceni učit rotačně (týden 
prezenčního vyučování se střídal s týdnem výuky distanční).  A 
tak jsme fungovali až do Vánoc. V novém roce jsme přešli defini-
tivně na výuku distanční. Nezbylo nám nic jiného, než abychom 
se zaměřili na on-line vyučovací hodiny a zadávání úkolů. A tak-
to jsme pracovali celé jaro. Na klasickou výuku jsme si počkali až 
do 17. května, kdy mohli do školy nastoupit konečně všichni žáci 
(po zhruba měsíční rotační výuce). Koronavirová situace nám v 
letošním školním roce neumožnila uskutečnit žádné akce, ex-
kurze, ani výlety.  Naším přáním je, aby se život vrátil do nor-
málu a aby děti mohly bez výrazných omezení prožívat klasický 
školní život. Přeci jen – on-line vyučování nemůže plně nahradit 
běžnou výuku a setkávání se face to face. 

tejně jako loni proběhl v dubnu 2021 zápis do 1. třídy bez přítom-
nosti předškoláků, na které jsme se moc těšili. Rodiče si potřeb-
né formuláře vyhledali a stáhli na webu základní školy a vyplně-
né je doručili do školy přes poštovní schránku na vratech nebo 
na budově. Dokumenty odevzdalo za své děti 31 rodičů. Všem, 
kteří měli zájem o zápis do 1. třídy Základní školy v Chlumča-
nech, jsme vyhověli.
Do školy bylo nakonec přihlášeno 25 dětí, 6 rodičů požádalo o 
odklad povinné školní docházky a svoji žádost doložili vyšetře-
ním v pedagogicko-psychologické poradně a doporučením od 
dětské lékařky.
To, že neproběhl klasický zápis s dětmi a rodiči, je nám moc líto, 
ale na nové prvňáčky se těšíme a uděláme všechno pro to, aby se 
jim ve škole od září líbilo a aby se jim ve škole dařilo.

Doufám, že i budoucí školáci a školačky se už nemohou dočkat, 
až si na záda vezmou novou aktovku, do ní vloží penál, svačinu 
a přezůvky a vyrazí do školy, aby se naučili číst, psát a počítat. 

Jaké sociální služby chybí na Přešticku a jaké jsou potřebné?

I letošní školní rok ve znamení koronaviru

Zápis do první třídy

Mgr. Renata Vastlová

Mgr. Jaroslava Říhová
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